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مجلة الرياضة المعاصرة المجلد الحادي عشر العدد السادس عشر لسنة 2012م

        

   وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

                 جامعة بغداد

       كلية التربية الرياضية للبنات

تأثير استخدام اسلوب التدريب المركب  في تطوير القوة المميزة بالسرعة للذراعين و دقة مهارة الإرسال الدائري بالتنس الأرضي
بحث تجريبـــي
على عينة من لاعبي المنتخب الوطني بالتنس الأرضي بأعمار (14-16) سنة

بحث تقدمت بهِ
زينب رعد عبدالحسين
1432ﮬ                                                                           2011م

ملخص البحث

تأثير استخدام اسلوب التدريب المركب  في تطوير القوة المميزة بالسرعة للذراعين ودقة مهارة الإرسال الدائري بالتنس الأرضي
     تم التطرق إلى القوة المميزة بالسرعة كونها من عناصر اللياقة البدنية المهمة في تحقيق العديد من الانجازات الرياضية ولاسيما في لعبة التنس الارضي وربطها بالتدريب المركب(البلايومترك والاثقال) والذي يعني مزج بين تدريبات المقاومة مع تدريبات البلايومترك وتهدف الى تحسين القوة العضلية، ومدى علاقتهُ بالقوة المميزة بالسرعة بالنسبة للاعب التنس.
     إذ هدفت الدراسة إلى اعداد منهاج تدريبي باستخدام اسلوب التدريب المركب ، والتعرف على تأثير استخدام اسلوب التدريب المركب في تطوير القوة المميزة بالسرعة للذراعين ، والتعرف على تأثير استخدام اسلوب التدريب المركب في دقة مهارة الارسال الدائري بالتنس الارضي .
     احتوى على منهجية البحث واجراءاتهُ الميدانية إذ استخدمت الباحثة المنهج التجريبي بتصميم المجموعة الواحدة ذات الاختبارين القبلي والبعدي لملائمتهُ لطبيعة البحث وشملت عينة البحث من (7) لاعبين ناشئين للمنتخب الوطني بالتنس الارضي .
     وتضمن ايضاً وسائل وادوات واجهزة جمع المعلومات واختيار الاختبارات البدنية والمهارية إذ تم أجراء التجربة الاستطلاعية على (5)لاعبين ناشئين إذ تم اختيارهم بالطريقة العشوائية وبدأت التجربة بتاريخ 8/3/2011 وتم إعادة الاختبار بتاريخ 12/3/2011 إذ أن المدة بين الاختبار والإعادة لاتتجاوز7ايام.
     وقامت الباحثة بعد ذلك بأجراء الاختبار القبلي بتاريخ 14/3 المصادف يوم الاثنين وتم بعد ذلك تطبيق المنهاج بتاريخ 13/3 وانتهت بتاريخ 5/5/2011 وكانت فترة المنهاج 8اسابيع بواقع 3 وحدات وزمن الوحدة التدريبية بمعدل(25-30ثا) وتراوحت شدة التدريب من (60-85%) وبعد انتهاء التجربة الرئيسية تم أجراء الاختبار البعدي للاختبار البدني والمهاري بتاريخ 7/5/2011 وأخيراً احتوى البحث على الوسائل الإحصائية المستخدمة لمعالجة البيانات.
واستنتجت الباحثة :
1. أن استخدام اسلوب التدريب المركب كان له التأثير الايجابي في تطوير القوة المميزة بالسرعة للذراعين.
2. أن استخدام اسلوب التدريب المركب كان له التأثير الايجابي في دقة مهارة الارسال الدائري بالتنس الارضي.
وتوصي الباحثة بـ :
1. استخدام التدريب المركب لتطوير القوة المميزة بالسرعة للذراعين مع مراعاة تلائم مفردات المنهاج مع عينة البحث
2. ضرورة الاهتمام بالجانب البدني والمهاري لدى لاعبين للوصول الى افضل مستويات الانجاز.
ResearchSummary 
The effect of using the style of training in the development of the composite force of            the arms deals as fast and accurate transmission ring skill tennis ground
     Was to address the distinctive strengths as fast as a component of physical fitness important to the achievement of many sporting achievements, especially in a game of tennis and link training compound (Albulayomterc and weightlifting), which means the combination of resistance training with exercises Albulayomterc and aimed at improving muscle strength, and their relationship to force deals quickly For the tennis player. 
     The study aimed to prepare a training curriculum using the method of training compound, and to identify the impact of using the style of training compound in the development of distinctive strength of the arms quickly, and to identify the impact of using style training complex in the accuracy of skill transmission ring tennis ground. 
     Contains the research methodology and procedures of the field as the researcher used the experimental method designed one group of tribal and post tests for suitability to the nature of the research included a sample of (7) players for the junior national team tennis ground. 
     And also included the means and tools and hardware information-gathering and selection of physical tests and skill as was the experiment reconnaissance on the (5) for youth players, as selected in the manner and random trial began on 8/3/2011 and was re-test on 12/3/2011 as the period between the test and return not to exceed 7 days. 
     The researcher then conducted a pre-testing on 14 / 3 day on Monday, was then applied to the curriculum on 13 / 3 and ended on 5/5/2011 and was the platform 8 weeks by 3 units and the time of the module at a rate (25-30 sec) and varied the intensity of training (60-85%) and after the main experiment was conducted post-test to test the physical and skill on 7/5/2011 Finally contains a search on the statistical methods used for data processing. 
The researcher concluded: 
1. That the use complex style of training has had a positive impact in the development of the force of the arms deals fast. 
2. That the use complex style of training has had a positive impact in the accuracy of skill transmission ring tennis ground. 
The researcher recommends to: 
1. Use of training to develop the compound as soon as the force of the arms deals with the vocabulary of the curriculum taking into account the fit with the research sample 
2. Need to focus on the physical side and the skill players to reach the best levels of achievement. 
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